

“ဒီဗီဘီဒီဘီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

Debate on DVB TV	
Sunday:	19:15 (New), 21:00
Monday:	10:15, 15:15, 21:00
Wednesday:	10:15, 15:15
Friday:	15:15, 21:00



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

DVB

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့

“၆၆ (ဃ) ဖျက်သိမ်းဖို့ လိုနေပြီလား”

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

“၆၆ (ဃ) ဖျက်သိမ်းဖို့ လိုနေပြီလား” (နေသွင်ညိုကား)

နိုင်ငံအကြီးအကဲတွေကို ဝေဖန်ရင် ထောင်နန်းစံရတဲ့ခေတ်ဟာ မြန်မာပြည်မှာ မကုန်ဆုံးသေးပါဘူး။ စစ်အုပ်ချုပ်ရေးကနေ ဒီမိုကရေစီခေတ်ကို ပြောင်းလဲလာတဲ့အခါ တချိန်က နာမည်ဆိုးခဲ့တဲ့ နိုင်ငံရေးပုဒ်မတွေနေရာမှာ ဆက်သွယ်ရေး ဥပဒေပုဒ်မက အစားဝင်လာပါတယ်။

နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားတွေကို ထောင်တွေကနေ လွှတ်ပေးနေတဲ့ အချိန်မှာ ၆၆ (ဃ) ကြောင့် ထောင်ထဲရောက်သွားသူ အရေအတွက်ဟာ တဖြည်းဖြည်း တိုးလာနေပါတယ်။ ၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ ဇွန်လဆန်းအထိ ပုဒ်မ ၆၆ (ဃ) နဲ့ တရားစွဲတဲ့ အမှု စုစုပေါင်း (၇၀) နီးပါးထဲမှာ တပ်မတော်၊ NLD ပါတီ၊ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်တို့နဲ့ ပတ်သက်တဲ့ အမှုပေါင်း သုံးပုံတစ်ပုံ ပါဝင်ပါတယ်။

ဒီမိုကရေစီနဲ့ ဝိရောဓိ

မေလဆန်းပိုင်းမှာ လူ့အခွင့်အရေးစောင့်ကြည့်ရေး (HRW) အဖွဲ့က ပို့ဆောင်ရေးနှင့် ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန၊ လွှတ်တော်နဲ့ ရှေ့နေချုပ်ရုံးတို့ဆီကို လိပ်မူပေးပို့တဲ့ အိတ်ဖွင့်ပေးစာမှာ “ပုဒ်မ ၆၆ သည် နိုင်ငံတကာ ဥပဒေအကြည့်လျှင် သိသာသော စိုးရိမ်စရာဖြစ်ပြီး ဖျက်ပစ် သို့မဟုတ် အများအပြား ပြင်ဆင်သင့်” တယ်လို့ အကြံပြုထားပါတယ်။

သမ္မတဦးသိန်းစိန်လက်ထက် (၂၀၁၃) ခုနှစ်မှာ ပြဌာန်းခဲ့တဲ့ ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေရဲ့ အဓိက ရည်ရွယ်ချက်တစ်ခုက “နိုင်ငံတော်ဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် ဆက်သွယ်ရေးနည်းပညာဖြင့် အထောက်အကူပြုရန်” လို့ဆိုထားပေမယ့် တကယ်တမ်း တရားရုံးရောက်တဲ့ အမှုတွေနဲ့ အပြစ်ဒဏ်ပေးမှုတွေကိုကြည့်ရင် ဥပဒေရဲ့ မူလရည်ရွယ်ချက်နဲ့ ကွဲလွဲနေသလား ပြန်လည်ဆန်းစစ်ဖို့ လိုလာပါတယ်။ ပိုဆိုးတာက လက်ရှိအစိုးရရဲ့ ပထမတစ်နှစ်တာ ကာလအတွင်းမှာ ပုဒ်မ ၆၆ (ဃ) အမှုပေါင်းဟာ သမ္မတဦးသိန်းစိန် လက်ထက်နဲ့ နှိုင်းယှဉ်ရင် သိသိသာသာ တိုးများလာတာ ဖြစ်ပါတယ်။ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးနေဘုန်း လတ်ကတော့ ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေ ပုဒ်မ ၆၆ (ဃ) ဟာ ပြည်သူတွေအပေါ် တရားဝင် ခြိမ်းခြောက်ခွင့်ရထားတဲ့ ဥပဒေတစ်ရပ် ဖြစ်နေတဲ့အတွက် ပြင်ဆင်တာမျိုးမဟုတ်ပဲ လုံးဝကို ပယ်ဖျက်သင့်တဲ့ ဥပဒေတစ်ခု ဖြစ်တယ်လို့ ဆိုပါတယ်။

အချုပ်ကျဖို့သေချာ

ပုဒ်မ ၆၆ (ဃ) အရ “ဆက်သွယ်ရေးကွန်ရက် တစ်ခုခုကို အသုံးပြု၍ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးဦးအား ခြောက်လှန့်တောင်းယူခြင်း၊ အနိုင်အထက်ပြုခြင်း၊ မတရားတားဆီးကန့်ကွက်ခြင်း၊ အသရေဖျက်ခြင်း၊ နောက်ယှက်ခြင်း၊ မလျော်ငြာစာသုံးခြင်း သို့မဟုတ် ခြိမ်းခြောက်ခြင်း” အတွက် ထောင်ဒဏ်သုံးနှစ်အထိ ချမှတ်နိုင်တဲ့ ပြစ်မှုဆိုင်ရာ ဥပဒေ ဖြစ်ပါတယ်။ အများဆုံးပြစ်ဒဏ် ချမှတ်ခံရသူတွေဟာ မြန်မာပြည်မှာ လူကြိုက်အများဆုံး လူ

မှုကွန်ရက်ဖြစ်တဲ့ Facebook ပေါ်မှာ ကိုယ်တိုင်ရေးသား ဒါမှမဟုတ် ပြန်လည်မျှဝေ (Share) တာကြောင့် တရားစွဲခံရသူတွေ ဖြစ်ပါတယ်။ အဓိက ပြဿနာတစ်ခုက ၆၆ (ဃ) နဲ့ တရားစွဲခံရသူတွေဟာ အမှုစစ်ဆေးတာ မပြီးမချင်း လပေါင်းများစွာ အချုပ်သား ဖြစ်နေကြရပါတယ်။ ဒါကြောင့် ပုဒ်မ (၆၆) ရှိသင့်တယ်လို့ ရပ်ခံသူတွေကတောင် ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေအရ တရားစွဲဆိုတဲ့ အမှုအားလုံးကို ပြည်ထောင်စု ပို့ဆောင်ရေးနဲ့ ဆက်သွယ်ရေး ဝန်ကြီးဌာနက ခွင့်ပြုမိန့် ထုတ်ပေးနေတာဟာ ဥပဒေပြဌာန်းခြင်းရဲ့ ရည်ရွယ်ချက်နဲ့ လွဲချော်တယ်လို့ ထောက်ပြကြပါတယ်။ နောက်ဆုံး လူသိများတဲ့ အမှုတစ်ခုက သရော်စာတစ်ပုဒ်ကြောင့် The Voice ဂျာနယ်ရဲ့ အယ်ဒီတာနဲ့ သရော်စာ ရေးသားသူတို့ နှစ်ဦးကို အာမခံမပေးပဲ ဖမ်းဆီး စစ်ဆေးနေတဲ့အမှု ဖြစ်ပါတယ်။

ဥပဒေချင်းပင်ပျက်

၆၆ (ဃ) အမှုတွေကိုကြည့်ရင် အသရေဖျက်ခြင်းကြောင့် ထိခိုက်နှစ်နာလို့ တရားစွဲတာက အများစု ဖြစ်ပါတယ်။ တကယ်တမ်း ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေ (၂၀၁၃) ထက် တစ်နှစ် နောက်ကျပြီး ရေးဆွဲထားတဲ့ သတင်းမီဒီယာ ဥပဒေမှာ “အများပြည်သူ၏ အကျိုးစီးပွားနှင့် စပ်ဆိုင်သည့် သတင်းရေးသားခြင်း မဟုတ်လျှင် ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦး၊ အဖွဲ့အစည်းတစ်ခု၏ ဂုဏ်သိက္ခာကို တမင်ထိခိုက်စေသော အရေးအသားနှင့် လူ့အခွင့်အရေးကို ထိခိုက်စေသော အရေးအသားမျိုး ဖော်ပြခြင်း” တို့ ဖြစ်လာရင် ငွေဒဏ် အနည်းဆုံး ကျပ်သုံးသိန်းမှ အများဆုံး ကျပ်ဆယ်သိန်းအထိ ချမှတ်ရမည်လို့ ပြဌာန်းထားပါတယ်။ The Voice ဂျာနယ်နဲ့ တပ်မတော်တို့ ကြား ဖြစ်နေတဲ့ အမှုမျိုးအတွက် ၆၆ (ဃ) အစား၊ သတင်းမီဒီယာဥပဒေကိုသာ သုံးသင့်တယ်လို့ ထောက်ပြသူတွေထဲမှာ အရင်အစိုးရလက်ထက်က ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီး ဦးရဲထွဋ်လည်း ပါဝင်ပါတယ်။ ဒီလမ်းကြောင်းအတိုင်းဆိုရင် မီဒီယာတွေနဲ့ ဖြစ်တဲ့ အမှုတွေကို သတင်းမီဒီယာကောင်စီက ကြားဝင်ဖြန်ဖြေတဲ့ နည်းလမ်းနဲ့ ဆောင်ရွက်နိုင်မှာဖြစ်သလို၊ တခြားအမှုတွေအဖြစ် ပြောင်းလဲသွားနိုင်ပါတယ်။

လွှတ်တော်မှာမေးနဲ့

ဆက်သွယ်ရေးပုဒ်မ အမှုတွေထဲမှာ Eleven မီဒီယာနဲ့ ရန်ကုန်တိုင်း ဝန်ကြီးချုပ်တို့အမှု၊ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ကို Facebook မှာ ဝေဖန်ရေးသားတဲ့ အန်အယ်ဒီပဟို သုတေသနအရာရှိ ဦးမျိုးရန် နောင်သိန်းရဲ့အမှု၊ ဦးဝိရသူအပေါ် ရေးသားချက်နဲ့ပတ်သက်ပြီး ၆၆ (ဃ) နဲ့ တရားစွဲခံထားရတဲ့ မြန်မာနောင်း အယ်ဒီတာချုပ် ကိုဆွေဝင်းတို့ အမှုတွေက ထင်ရှားပါတယ်။ ဒီအတောအတွင်း ၆၆ (ဃ) နဲ့ ပတ်သက်လို့ လွှတ်တော်မှာ မေးမြန်းမယ့်ကိစ္စကို အန်အယ်ဒီ လွှတ်တော်အမတ် ဦးရဲထွဋ် (စာရေးဆရာ ဝင်းထွဋ်ဇော်) ကနှစ်ကြိမ် ကြိုးစားပေးမယ့် အန်အယ်ဒီပါတီ စီစစ်ရေးက ခွင့်မပြုလို့ မအောင်မြင်ခဲ့ပါဘူး။

ပြည်ထောင်စုရှေ့နေချုပ်ရုံး အမြဲတမ်းအတွင်းဝန် ဒေါ်နနယဉ်က ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေပုဒ်မ ၆၆ (ဃ) နဲ့ တရားစွဲဆိုခံရသူတွေကို အာမခံပေးဖို့ ဝန်ကြီးဌာနဘက်ကလည်း ဥပဒေကြမ်းတစ်ခုကို ရေးဆွဲထား

တယ်လို့ မေလဆန်းပိုင်းက မီဒီယာတွေကို ပြောခဲ့ပါတယ်။ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် ဥပဒေရေးရာနှင့် အထူးကိစ္စရပ်များ လေ့လာဆန်းစစ် သုံးသပ်ရေး ကော်မရှင်ကလည်း ၂၀၁၆ နှစ်ကုန်ပိုင်းကတည်းက ၆၆ (ဃ) ထဲက “ပြင်သင့်တာတွေ ပြင်ဖို့၊ ပယ်ဖျက်သင့်တာ ပယ်ဖျက်ဖို့၊ အသစ်ပြဌာန်းသင့်တာ ပြဌာန်းနိုင်ဖို့အတွက်” လွှတ်တော်ကို တင်ပြထားတယ်လို့ ကော်မရှင် ဥက္ကဋ္ဌ သူရဦးရွှေမန်းက ပြောပါတယ်။

အစိုးရကို နာမည်ပျက်စေ

ပြည်သူတွေကို အကြောက်တရားကနေ ကင်းဝေးစေဖို့၊ လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုခွင့်အပါအဝင် ဒီမိုကရေစီ အခွင့်အရေးတွေအတွက် နှစ်ပေါင်းများစွာ တိုက်ပွဲဝင်ခဲ့တဲ့ အန်အယ်ဒီအစိုးရ လက်ထက်မှာ ၆၆ (ဃ) ဟာ ဆက်ရှိသင့်တဲ့ ဥပဒေလား။ သန်းနဲ့ချီတဲ့ အင်တာနက်၊ Facebook အသုံးပြုသူတွေနဲ့ လွတ်လပ်ခါစ မြန်မာ့မီဒီယာလောက၊ အကဲဆက်လွန်းတဲ့ မြန်မာ့လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွက် ထိန်းကြောင်းပေးဖို့ ဒီဥပဒေ လိုအပ်သလား။ ဒါမှမဟုတ် ဆန့်ကျင်ဘက်အသံတွေကို ဖိနှိပ်ဖို့၊ တလွဲအသုံးချဖို့အတွက် ဒီဥပဒေဟာ ထောင်ချောက်တစ်ခုလို ဖြစ်နေသလား ဆိုတာတွေက မေးခွန်းတွေ ဖြစ်လာပါတယ်။

ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေပုဒ်မ ၆၆ (ဃ) ပြင်သင့်မပြင်သင့် နိုင်ငံတကာဥပဒေပညာရှင်တွေနဲ့ ပြန်ပြီး လေ့လာနေတယ်လို့ ပို့ဆောင်ရေးနှင့် ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးကျော်မျိုးက ဖေဖော်ဝါရီလအတွင်းက လွှတ်တော်မှာ ပြောခဲ့ပါတယ်။

“ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေပုဒ်မ ၆၆ (ဃ) နဲ့ ပတ်သက်ပြီး ကျွန်တော်တို့ ဝန်ကြီးဌာနအနေနဲ့ ပြန်လည်ပြီး သုံးသပ်နေပါတယ်။ သုံးသပ်တယ်ဆိုတာကလည်း အစစအရာရာ ဥပဒေကို ရေးဆွဲထားတာလည်း နိုင်ငံတကာ စံချိန်စံညွှန်း၊ နိုင်ငံတကာ အထောက်အပံ့ အကူအညီ World Bank အကူအညီနဲ့ ရေးဆွဲထားတာ ဖြစ်ပါတယ်။ အခုကိစ္စမှာလည်း နိုင်ငံတကာ ကျွမ်းကျင်သူတွေနဲ့ World Bank တို့နဲ့ ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်ပြီး တော့ နိုင်ငံတကာ ကျင့်ထုံးနဲ့အညီ ပြင်သင့်မပြင်သင့် ပြန်ပြီး လေ့လာလျက် ရှိပါတယ်” လို့ ဆိုပါတယ်။

လူ့အခွင့်အရေး စောင့်ကြည့်ရေး (HRW) အဖွဲ့က “ထိုဥပဒေကို ဆက်လက်သုံးစွဲနေသည့်အတွက် နိုင်ငံရေး အကျဉ်းသားသစ်များ ထပ်ထပ်တိုးလာကာ ဒီမိုကရေစီနည်းကျ ရွေးကောက်တင်မြှောက်ထားသော အစိုးရကို နာမည်ပျက်စေပါသည်” လို့ သတိပေးပါတယ်။